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Zpravodaj občanů Velkých Svatoňovic a Markoušovic

Zpravodaj občanů

Velkých Svatoňovic 
a Markoušovic

Milí spoluobčané,

doufám, že do nového roku jste vstou-
pili s odhodláním a nadějí, že se Vám, 
alespoň částečně, podaří uskutečnit 
většinu Vašich plánů. Mým přáním je, 
abyste se v naší obci cítili spokojeně 
a bezpečně.

Na konci roku 2023 byl schválen rozpo-
čet na letošní rok  včetně velkých inves-
tic pro rozvoj obce. K těm hlavním pa-
tří odbahnění rybníku Aman. Současně 
s odbahněním proběhne i oprava hrá-
ze, stavidel, opěrných zdí a revitalizace 
břehů. Dlouhou dobu zanedbávaná 
vodní plocha, která je nedílnou součástí 
obce, si tuto investici zaslouží. Celé okolí 
rybníku pak poskytne kultivovanější pro-
středí a nové možnosti pro odpočinek. 

Schválena byla i přístavba mateřské 
školy a zvětšení její kapacity, čímž jsme 
učinili další nezbytný krok k dlouho 
očekávané realizaci. V rozpočtu se také 
počítá i s případným odkoupením bu-
dovy pošty.

V Markoušovicích se připravuje výstav-
ba zázemí u multifunkčního hřiště, které 
bude sloužit nejen pro sportovní aktivi-
ty, ale také pro kulturní a společenské 
události. Nyní se intenzivně pracuje na 
projektové dokumentaci a všichni věří-
me, že realizace bude letos zahájena.

Přeji Vám úspěšný rok 2024, pevné zdra-
ví a mnoho pěkných zážitků, třeba prá-
vě při společenských nebo sportovních 
akcích konaných v naší obci. 

1/2024

Viktor Marek, starosta obce

Sloupek 
starosty obce

Slovo redakční rady
Vážení čtenáři,

S prvním číslem našeho Zpravodaje roku 
2024 vám přejeme pevné zdraví, spokoje-
nost, pohodu a trochu toho štěstíčka.

Zároveň vám přejeme, aby vám Zpravodaj 
přinesl mnoho zajímavých zpráv a potřeb-
ných informací o dění kolem vás.

Sobě přejeme, aby byl Zpravodaj nedílnou 
součástí života v obci a měl stále více při-
spěvatelů.

Své příspěvky či náměty můžete odevzdávat 
do schránky na obecním úřadě či zaslat na 
e-mail zpravodaj@velkesvatonovice.cz. 
V případě, že se necítíte být schopni pří-
spěvek samostatně zpracovat, můžete 

oslovit kteréhokoli člena redakční rady. 
Ten zároveň, pokud si to budete přát, za-
chová vaši anonymitu. 

Pokud by měl někdo zájem posílit re-
dakční radu, může se nám ozvat na výše 
uvedený mail.

Redakční rada pracuje v nezměněné podobě:

předseda
Viktor Marek – starosta obce 

šéfredaktor
Dr. Josef Dvořák

členové
Ing. Libor Kneifel, Mgr. Eva Prouzová 

a Ludmila Špetlová

Informace pro občany
Demografi cký vývoj obce v roce 2023
V loňském roce se v obci narodilo 10 dětí, 
9 ve Velkých Svatoňovicích a 1 v Markou-
šovicích.

Zemřelo 16 našich spoluobčanů, 11 ve Vel-
kých Svatoňovicích a 5 v Markoušovicích.

Migrace:

Odstěhovalo se 25 osob, 14 z Velkých 
Svatoňovic a 11 osob z Markoušovic. Při-
stěhovalo se 35 osob, z toho do Velkých 
Svatoňovic 17 a do Markoušovic 18 osob.

K 31. 12. 2023 žilo v Markoušovicích 363 
osob a ve Velkých Svatoňovicích 900 osob, 
celkem tedy bylo v obou částech Velkých 
Svatoňovic 1 263 obyvatel.

Počet obyvatel v naší obci stoupl v roce 
2023 o 4 osoby.

Redakční rada

Podle matriky obce zpracoval J. D.
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Kdy a kde jsme pro Vás

Obecní úřad
www.velkesvatonovice.cz 
www.facebook.com/velsvat

Hasičské muzeum je možno navštívit 
po domluvě na tel. 777 113 858, 
606 605 524 nebo 607 877 248

Spojení:  
tel.:  499 881 860
starosta:  724 180 857
místostarosta: 733 740 275
E-mail: urad@velkesvatonovice.cz

Sběrný dvůr Trutnov:
(Horská 99, Trutnov)
Po, St a Pá 13.00 – 18.00
Út a Čt  08.00 – 13.00
So  08.00 – 12.00
(pouze nebezpečný odpad)

Sběrné místo Velké Svatoňovice:
Po a St  08.00 – 17.00
Út, Čt a Pá 08.00 – 15.00
lze ukládat pouze papír, plast, bio 
odpad, rostlinný olej ze smažení, kovy, 
směsný odpad v pytlích zakoupených 
na OÚ, zářivky, elektroodpad, baterie, 
zákaz ukládaní odpadu k bráně

Sběr nebezpečného odpadu 
bude proveden svozem 18. 5. 2024 
(bližší informace uvnitř zpravodaje)

Skládka Bohuslavice: 
Po - Pá  7.00-15.00
stavební odpad, rozměrný odpad

Reklamace nevyvezení popelnice: 
tel. č. 493 464 117

Obecní knihovna:
Po      17.00 – 19.00

Úřední hodiny:
Po a St              8.00-12.00, 13.00-17.00
Čt                8.00-12.00
Út a Pá Pro veřejnost úřad uzavřen

Poruchy
• dodávky vody

tel. 733 740 273, 733 740 274 
(voda@velkesvatonovice.cz)

• obecního rozhlasu
tel. 733 740 273, 733 740 274

• dodávky elektřiny
ČEZ Distribuce poruchy 
800 850 860 (volání zdarma)

• dodávky plynu
Innogy 1239

VaK Úpice a.s.  tel. 499 881 461
  tel. 605 984 630

VaK Trutnov a.s.  tel. 604 252 528

Vyvážení septiků 
a žump: 

Sokolovna Markoušovice 
Ne, Út - Čt 17.00 – 21.00
Pá - So  17.00 – 23.00
Pondělí zavřeno

Restaurace Na Puškvorci 
Ne, Út a Čt 16.30 – 22.00
Pá  16.30 – 24.00
Pondělí, středa a sobota  zavřeno

Restaurace

Po, St     13.00 – 16.30
Út, Čt, Pá 08.00 – 11.00

tel: 954 254 235

Pošta

Po - So        6.00 – 19.30
Ne      7.00 – 19.30

Potraviny 
Večerka Velké Svatoňovice 388

Areál ZD Velké Svatoňovice 
Út a Pá   7.00 – 9.00 
(objednání na tel. 775 330 270)

Prodej mléka

MUDr. Radek Cvrček

Dům pro seniory, Velké Svatoňovice 210 
Po 06.00 – 12.00
Út 07.00 – 12.00
St 17.00 – 20.00 (objednaní)
Čt 15.00 – 20.00
Pá 06.00 – 13.00 
 (12.00-13.00 objednaní) 

Ordinace 
praktického lékaře

tel. 499 397 525, mobil 776 150 525

Změny provozních dob jsou vyhrazeny.

Út   6.30 – 7.30 
ve dvoře ZD

Pekař
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Vítání občánků 
Přehled poplatků 
pro rok 2024 v obci 
Velké Svatoňovice

Autobusem na nákup do Trutnova

V sobotu 4. listopadu 2023 se konalo v ob-
řadní síni Obecního úřadu Velké Svatoňovi-
ce vítání občánků. Nejmenší děti se svými 
rodiči přivítala matrikářka paní Jana Šrám-
ková. Po dlouhé době přivítala dvojčátka. 
Naposledy je vítala 10. června 2017. 

Celou slavnost zpříjemnily děti ze základní 
školy básničkami a hrou na fl étničky. Pan sta-
rosta Viktor Marek předal maminkám kytičku 
a malým občánkům drobné dárky. Rodi-
čům a dětem popřál hodně zdraví, pohody, 
radosti a vzájemné lásky.

1. Poplatek za psa
• 100 Kč/1. pes, každý další 200 Kč
• splatnost: do 31. 3. 2024

2. Poplatek za komunální odpad 
 Známky se nemění, zůstávají 

v platnosti!
• 400 Kč/os. s trvalým pobytem 

v obci Velké Svatoňovice
• 400 Kč/vlastník nemovitosti bez 

osob s trvalým pobytem v obci 
Velké Svatoňovice (nemovitost)

• splatnost: do 31. 3. 2024
• zpráva pro příjemce: 

„odpad, příjmení, č.p.“

3. Individuální svoz bioodpadu
• 780 Kč/sezóna (jaro–podzim 2024) 
• splatnost: do 31. 3. 2024
• termín zahájení svozů bude upřes-

něn začátkem roku
• zpráva pro příjemce: 

„BIO, příjmení, č.p.“
 Poplatky můžete uhradit na účet 

číslo 1303682349/0800 se zprávou 
pro příjemce dle druhu poplatku.

4. Vodovod
• možno zadat stav vodoměru 

ke 31. 12. 2023 do portálu 
voda.velkesvatonovice.cz, přihla-
šovací údaje najdete na poslední 
faktuře

• od 1. 1. 2024 je stanovena cena 
vodného na 36,84 Kč s DPH a cena 
stočného 46,94 Kč s DPH.

Děkujeme za Vaši spolupráci, v případě 
dotazů se obracejte na podatelnu 
OÚ v úředních hodinách nebo 
na tel. 499 881 860.

Již mnoho let jezdí z Markoušovic každý 
pátek ráno speciálně vypravovaný auto-
bus na nákupy do trutnovského Penny 
marketu. Poplatek za cestu je symbolický 
a zbytek doplácí obecní úřad z rozpočtu. 
Touto službou napomáháme ke zlepšení 
dostupnosti obchodu v místě, kde není 
žádná prodejna.

V poslední době se i mezi občany Velkých 
Svatoňovic rozšířil zájem o využití této služby.

Vedení obce zareagovalo na tyto žádosti 
a s provozovatelem dohodlo úpravu jízd-
ního řádu s přidáním zastávek ve Velkých 
Svatoňovicích.

Cena za jednu cestu zůstává nezměněna 
a činí 10 Kč. Jízdné se platí řidiči při nástupu 
do autobusu.

Věříme, že tuto rozšířenou službu budete 
využívat a ulehčí vám cestu za nákupy.

Nový jízdní řád „nákupního“ 
autobusu

7:55 Bývalá spodní prodejna ve Velkých 
Svatoňovicích (nyní autoservis)

7:57 Zastávka pomník

8:00 Zastávka škola

8:02 Zastávka pod kopečkem 

8:05 Zastávka U Buku

8:07 Zastávka u bytovky Markoušovice

8:09 Zastávka Sokolovna Markoušovice

8:12 Zastávka Starý Sedloňov

8:17 Zastávka Sedmidomí

8:43 Penny Trutnov

Odjezd zpět cca 9:15, po ukončení 
nákupu

Matrikářka obce, foto Jan Špetla

Vedení obce

Přivítáno bylo pět dětí:  

Lucie Šedivá

Beatrice Kuhnová

Violeta Kuhnová

Evžen Ezekiel Sedláček

Ivanka Knytlová
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Kulturní výbor

Pojízdná sběrna fi rmy TRANSPORT Trutnov s.r.o. bude v sobotu 18 . 5. 2024 
v naší obci provádět sběr nebezpečného odpadu  

SBĚR NEBEZPEČNÉHO ODPADU
Odebírány budou: nádoby a štětce se zbytky barev, zbytky chemikálií, zářivky, 
výbojky, motorové oleje a maziva, olejové fi ltry, spreje
Vše v množství přiměřeném!
POZOR: domácí spotřebiče a pneumatiky z osobních automobilů POUZE BEZ DISKŮ
bude možno uložit pouze na kontejner na dvoře OÚ, od úterý 15. 5. 2024 od 13:00

Místo a čas přistavení kontejneru: 

8.00 – 8.20 hod. parkoviště u dolní prodejny

8.25 – 8.45 hod. parkoviště u OÚ

8.50 – 9.10 hod. parkoviště u autobusové zastávky pod ČD

9.15 – 9.45 hod. u bytovky v Markoušovicích

Žádáme občany, aby předávali odpad POUZE osobně 
ve stanovený čas přímo obsluze sběrny!!!

Kulturní výbor obecního zastupitelstva v roce 2023

Po letech s proticovidovými omezeními 
kulturní komise rozjela svou práci na plné 
obrátky s cílem vynahradit spoluobčanům 
období, kdy nemohli navštěvovat kulturní 
a vzdělávací akce.

V průběhu roku zajistila pět divadelních 
představení ochotnických souborů z okol-
ních i vzdálenějších obcí. Všechna proběh-
la v našem rekonstruovaném velkém sále 
K-Klubu. Jednotlivé soubory nás za prove-
dené úpravy pochválily, zvláště za zlepšení 
zázemí pro ně. 

Všechna divadelní představení zhlédlo 
podle prodaných vstupenek 254 většinou 
spokojených diváků. Ke spokojenosti při-
spívá i stolové uspořádání hlediště, takže si 
každý může dát i malé občerstvení v prů-
běhu představení.

V malém sále K-Klubu jsme měli za celý rok 
devět přednášek a besed. Letos byly až na 
jednu všechny cestopisné. Výjimkou byla 
přednáška pana Tomáše Prouzy, který nás 
seznámil s výsledky meteorologických mě-
ření a pozorování za posledních 30 let.

Odpolední posezení při poslechu kapely 
Klapeto se bohužel nesetkalo se zájmem 
občanů.  

Tradiční setkání seniorů s programem a ob-
čerstvením proběhlo 7. prosince na velkém 
sále K-Klubu. Zúčastnilo se ho osmdesát 

spokojených „dříve narozených“ spoluob-
čanů naší obce.  

Poslední akcí, kterou kulturní výbor v loň-
ském roce připravil, bylo „Zpívání u vánoč-
ního stromu“ 8. prosince. Potěšila nás hojná 

účast občanů z obou částí naší obce. Jistě 
k tomu přispělo i to, že u vánočního stromu 
zpívala Lenka Lautschová z Markoušovic. 
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J. D.

4. ročník VŘSSR
V sobotu 11. listopadu připravil Tým náves 
Markoušovice 4. ročník veřejné soutěže ve 
smažení řízků pod názvem Vepřové Řízky 
Se Smaží Různě.

Do soutěže se přihlásilo celkem devět soutě-
žících. Jejich zájem trochu narušily podzimní 
virózy, a tak se jich nakonec sešlo pouze šest.

Organizátoři je rozlosovali a rozdělili do 
dvou skupin.

První trojice se mohla dát do práce. Diváci, 
kterých se nakonec sešlo kolem padesáti, 
mohli zatím ochutnávat napečené dobroty 
a dva druhy bramborových salátů.

Na sv. Martina v 11:11 hod jsme sice neo-
tevírali lahve vína, ale před porotu, jejímž 
předsedou byl pan starosta, předstoupil 
první soutěžící, Jan Těžký. Dal ochutnat svůj 
řízek. Ten další pak rozkrájel a dal ochutnat 
návštěvníkům, kteří tak tvořili tzv. laickou 
porotu. (Každý návštěvník při příchodu do-
stal hlasovací žetony).

V rychlém sledu následovali další soutěžící 
z první skupiny – Míla Javůrek a Lukáš Bra-
dáček.

„Odborná porota“ posoudila jejich výtvory 
podle předem stanovených kritérií a diváci 
také postupně ochutnali.

První skupinu vystřídala druhá trojice – Voj-
těch Široký, Nina Kašparová a Vlasta Peter-
ková – a vše se opakovalo.

Porota spočítala udělené body, diváci ode-
vzdali své žetony a došlo na počítání výsledků.

Nutno podotknout, že organizátoři připra-
vili i občerstvení pro soutěžící i diváky.

Nezbylo nic jiného, než vyhlásit výsledky.  
I v letošním roce se odborná porota shodla 
s laickou. U obou zvítězila Nina Kašpa-
rová. Druhé místo obsadil Vojtěch Široký  
a třetí Vlasta Peterková.

K vyhlášení asistovalo krásné podzimní po-
časí. Ceny byly předány a všichni jsme se 
mohli spokojeně rozejít a říci si za rok na 
shledanou.

J. D.

Kostel sv. Jana Křtitele
16. prosince vykoukl markoušovický kostel 
opět zpod lešení. Ukázala se jeho východní 
strana po opravě fasády. Mohlo by se říci, 
že byla dokončena další etapa oprav. Škoda 
jen, že tomu úplně tak není.

Práce začaly až koncem léta a jako již dva 
předchozí roky se kvůli tomu vše nestihlo do 
příchodu mrazů. Letos nebyl dokončen nátěr 
zákristie a sokl opravované části. Na opravách 
provedených v předchozím roce je vidět, že 
jejich kvalita rovněž utrpěla. Vše se bude 
muset dokončit a opravit v příštím roce, kdy 
doufejme dojde i na opravu severní strany.

Chtěl bych říci: “Začněte včas a dílo bude 
dokončeno“.

S povděkem je možno přivítat natření 
oplechovaných částí střechy, které byly ko-
nečně sjednoceny s barvou krytiny.

Přes všechny problémy je na náš kostel sv. 
Jana Křtitele krásný pohled od obce. Věří-
me, že se takového pohledu dočkají v příš-
tím roce i pozorovatelé naší obce z rozhled-
ny na Markoušovickém hřebenu.
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Ze života škol, spolků a obce

Mateřská škola Velké Svatoňovice
Milí čtenáři Zpravodaje, dovolte mi, abych 
Vám v úvodu článku jménem všech za-
městnanců mateřské školy popřála do 
nového roku vše dobré, a především pev-
né zdraví. V závěru minulého článku jsem 
okrajově zmínila, co vše nás čeká ve školce 
v měsíci říjnu, a tím také navážu.  

Po „streptokokovém“ září se do školky vrátil 
konečně dětský smích a třída se zpět napl-
nila dětmi. 

Říjen jsme zahájili vánočním fotografo-
váním, které nám tradičně zajistila p. Hala-
mová. Taktéž nám začal ve školce kroužek 
anglického jazyka a keramiky. Hned po 
fotografování jsme si užili Červený den, 
plný her, soutěží a zábavných úkolů. A od-
měna na konec samozřejmě nesměla chy-
bět. Paní učitelky ze školy nás pozvaly na 
vystoupení kouzelníka, které bylo podle 
dětí opravdu SUPEEER! 

V tomto období došlo i k personální změně 
ve školce. Paní asistentka se sama rozhodla 
přijmout pracovní nabídku jiné MŠ, k nám 
nastoupila nová paní asistentka – Vendula 
Kuchtová, které tímto přeji, aby se jí v naší 
školce líbilo . 

V dalším týdnu jsme se pak vypravili vla-
kem na výpravu „Za Krakonošem“ do 
trutnovského muzea, kde děti absolvova-
ly edukační program „Krakonošovo krá-
lovství“. Ve školce jsme si zrovna povídali 
o Krakonošově ovocné a zeleninové za-
hrádce, tudíž nesmělo chybět pečení 
z jablíček, sušení křížal, Bramborový den
s opékáním brambor na ohni a výroba 
vlastního salátu s ochutnávkou a poznává-
ním zeleniny. Společně se základní školou 
jsme vyslechli zajímavou besedu s krkonoš-
skou autorkou knih s tématikou Krakonoše 
p. Dankou Šárkovou. 

V závěru měsíce, před podzimními prázdni-
nami, jsme se vydali na výlet do podzim-

ní ZOO ve Dvoře Králové, kde jsme viděli 
spoustu zvířátek a nádherné dýňové de-
korace. Ovšem největším zážitkem byl pro 
děti potápěč v akváriu s rybičkami, to se 
v ZOO jen tak nevidí. Po podzimních prázd-
ninách jsme se tradičně vydali na místní 
zemědělské družstvo, kde nás nejvíce 
zaujaly stroje a traktory, velký úspěch pak 
měla i ochutnávka mléka. Tímto bych ráda 
poděkovala p. Martincovi za možnost míst-
ní družstvo navštěvovat a za to, s jakým 
pozitivním přístupem jsme zde vždy vítáni. 

Během října také proběhlo domácí tvoře-
ní rodičů a dětí s názvem „Krkonošští skří-
tci“. Výrobky, které tvořili děti s rodiči doma, 
nám pak zdobily vchod do školky a musím 
konstatovat, že vznikly opravdu zajímavé, 
originální a nápadité výrobky, které se sa-

mozřejmě neobešly bez řádné odměny. 
O podzimních prázdninách mohli rodiče 
s dětmi navštívit školní zahradu a absolvo-
vat zde halloweenskou stezku. 

Listopad jsme zahájili výpravou se svě-
télkem na batňovický hřbitov. Taktéž jsme 
měli v plánu výpravu na výstavu ptactva 
do Malých Svatoňovic, ale tu nám překazi-
lo nepříznivé počasí. V dalších týdnech bo-
hužel školku opět zasáhla větší nemocnost 
a dětí chodilo málo. I tak jsme ale pekli 
svatomartinské rohlíčky, tvořili výrobky 
na jarmark a nezaháleli s přípravou vánoční 
besídky. Společně s dětmi jsme uklízeli škol-
ní zahradu a při té příležitosti ji zamkli kou-
zelným klíčem, aby si do jara odpočinula 
a načerpala síly pro naše hraní a dovádění. 

V závěru listopadu proběhla celostátní 
stávka škol, jako reakce na chystané změ-
ny ve školství. Naše školka fungovala tento 
den v omezeném provozu. Následující den 
po stávce (v úterý 28. listopadu) proběhly 
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Adventní dílny s rodiči. Na dílničkách si 
měli rodiče s dětmi možnost vyrobit ně-
kolik dekorací domů – andílky z kolíčků či 
vánoční závěsy na zeď, hvězdy z dřevěných 
lamelek či drátů, které jsme pak využili i jako 
dekorace na plot školky.  Společně jsme se 
naladili na vánoční čas u výborného vánoč-
ního punče z džusu a ovoce od naší paní 
kuchařky a dobrot, které připravili sami 
rodiče. Účast na dílnách byla hojná, velice 
děkujeme rodičům za příjemné setkání . 
V úplném závěru měsíce jsme pak ve školce 
ještě zvládli upéct vlastní linecké cukroví. 

Prosinec byl velice pestrý a utekl jako voda. 
Díky tomu, že nám Krakonoš nadělil sníh, 
jsme si mohli užívat radovánek na sněhu
i u naší mateřské školy. V úvodu měsíce 
jsme měli i ve školce Čertovsko-andělské 
dopoledne s hrami, soutěžemi, stavbami 
pekla a nebe z obřích molitanových kostek. 
Někteří andílci se v tento den proměnili 
v malé čertovské lumpíky a naopak z čer-
tíků s rohy se stali andílci… Další týden byl 
ve znamení generální zkoušky na vánoční 
besídku, dokončování výrobků na jarmark 
včetně pečení vánoček, zdobení stromeč-
ků na návsi u K-Klubu i u školky. Děti ve 
školce nezapomněl navštívit Mikuláš s an-
dělem s nadílkou. Protože školka je plná 
hodných dětí, nebylo třeba ani návště-
vy čerta. V závěru týdne jsme pak zvládli 

vánoční besídku, na které byly děti oprav-
du velice šikovné, a vystoupení se jim moc 
povedlo. 

A už jsme si mohli začít užívat těšení na Je-
žíška. Abychom si zpříjemnili adventní čas, 
vydali jsme se 13. prosince na výpravu vla-
kem do Trutnova na výstavu betlémů
a prohlédnout si výzdobu ve městě. Výlet 
se vydařil.  V pondělí 18. prosince navštívil 
školku Ježíšek, který byl v letošním roce 
opravdu štědrý. Kromě spousty krásných 
nových hraček dostaly děti i nové dopravní 
prostředky na školní zahradu, pomůcky na 
cvičení či rozvoj logického myšlení. A než 
se naše školka uzavřela před vánočními 
prázdninami, tak jsme se ještě vydali na po-
slední výpravu loňského roku – na vánoční 
výstavu do Malých Svatoňovic, která byla 
tradičně velice vydařená. Školka se nako-
nec uzavřela ve čtvrtek 21. prosince a od 

pátka už jsme si všichni užívali vánočních 
příprav doma. 

Zpět ve školce jsme se sešli v hojném po-
čtu ve středu 3. ledna. Kromě toho, že 
jsme si povídali o prožitcích z Vánoc, jsme 
se vydali na tříkrálovou obchůzku, kdy 
jsme s písní a přáním navštívili dům s pe-
čovatelskou službou, zemědělské družstvo, 
základní školu a obecní úřad. V týdnu od 
8. ledna jezdí nejstarší děti společně s dět-
mi ze základní školy na lyžařský výcvik
do Mladých Buků. Děti jsou moc šikovné 
a s přehledem zvládají i jízdu na velkém 
kopci. A co nás čeká ve školce dál? O tom 
zase někdy příště… Jen mohu zmínit, že 
nuda opravdu nebude . 

Hezké zimní dny přeje Dita Šrůtková



8

Zpravodaj občanů Velkých Svatoňovic a Markoušovic

Plavecký výcvik
Od začátku října jezdili žáci základní ško-
ly jako každý rok na plavecký výcvik do 
krytého bazénu v Trutnově. Od letošního 
školního roku platí nová pravidla. Protože 
je výcvik povinnou součástí školního vzdě-
lávání, mají ho všichni žáci zdarma. V bazé-
nu absolvovali 10 jednohodinových lekcí.  
Při poslední lekci se děti zúčastnily plavec-
kých závodů. Byly rozděleny do několika 
kategorií podle věku i podle úrovně doved-
ností. Ti nejlepší byli odměněni diplomem 
a malou odměnou. Všichni získali „Mokré 
vysvědčení“. Doufáme, že plavání většinu 
bavilo a za rok si ho opět zopakujeme.

Nové logo školy
Na začátku září byla 
vyhlášena výtvar-
ná soutěž o nové 
logo školy a škol-
ky. Návrhy na logo 
mohli podávat děti, 
rodiče i zaměstnanci. 
Do soutěže bylo přihlášeno 
celkem 12 zajímavých návrhů. O podobě 
nového loga rozhodovali hlasováním děti 
i zaměstnanci školy a školky. Autorem ví-
tězného návrhu se s 15 hlasy stala paní 
Šrůtková. Na druhém místě se sedmi hla-
sy se umístily návrhy Andrey a Nely a šest 
hlasů získaly návrhy paní Vikové a Domi-
niky. Autoři dětských návrhů byli za svou 
snahu odměněni. Nové logo bude součástí 
oficiálních dokumentů školy a objeví se na 
škole i mateřské školce. Děkujeme všem 
výtvarníkům za jejich snahu. 

Beseda se spisovatelkou
V úterý 23. října nás navštívila paní spiso-
vatelka Danka Šárková, která píše knížky 
pro děti i pro dospělé. Tématem dětských 
knížek je hlavně Krakonoš. Paní spisovatel-

ka nás seznámila s knížkami, které napsala, 
a z té první, „Alenka, Krakonoš a zvířátka“, 
nám kousky přečetla a děti si některé čás-
ti zkusily zahrát. Kdo chtěl, mohl si knížku 
koupit. Některé děti si o knížky napsaly  
Ježíškovi a určitě je pod stromečkem našly. 

Halloween
Přestože svátek Halloween se slaví 31. říj-
na, v naší škole se slavilo o den dříve. Vy-
učování v jednotlivých třídách bylo tema-
ticky zaměřené, ale to hlavní čekalo na naše 
děti poslední vyučovací hodinu. Mohly si  
v tělocvičně společně vyzkoušet soutě-
že, které si pro ně připravily paní učitelky.  
A tak se děti protahovaly jako hadi kruhem, 
vyzkoušely si pochod popletené stonožky 
a ověřily si, jak jsou schopny spolupracovat 
při přenášení začarovaného míče. Všichni 
se výborně bavili.

Soutěž ve sběru kaštanů 2023 
Dne 13. 11. 2023 jsme ve škole vyhlásili nej-
lepší sběrače kaštanů pro tento školní rok. 
Letos byli žáci velmi pilní, a tak bylo sebrá-
no celkem 781 kg kaštanů. Bylo to zatím 
nejvíce, co se nám kdy povedlo, a dokon-
ce jsme předstihli i školu v Malých Svato-
ňovicích. Pan myslivec Řezníček si kaštany 
odvezl a v zimě je nadělí zvířátkům ke kr-
melcům. Za získané peníze budou dětem 
zakoupeny hračky nebo hry do družiny.

Nejlepší sběrači:
1. Sofie Kultová – 372,5 kg
2. Dominika Špinlerová – 68 kg
3. Babeta Rozlívková – 60 kg

Všem, kteří se zapojili, ještě jednou děkuje-
me. Děkujeme také rodičům, kteří pomá-
hali kaštany sbírat a dopravili je do školy. Již 
teď se těšíme na spolupráci příští rok!

Výuka v projektových dnech
Neodmyslitelnou součástí výuky jsou naše 
projektové dny.

Ve středu 25. října si žáci základní školy  
v rámci projektového dne připomněli, proč 
slavíme 28. října státní svátek. Během 

prvních dvou vyučovacích hodin se v rám-
ci běžných předmětů seznámili s některý-
mi důležitými vědomostmi spojenými se 
státním svátkem. Po velké přestávce se děti 
střídaly v jednotlivých třídách, ve kterých 
si paní učitelky a paní asistentky připravily 
zajímavé činnosti. Ve třídě paní učitelky de 
Geus se děti seznámily se státními symboly 
a pokusily se vybarvit správně velký státní 
znak. Ve třídě paní učitelky Prokopčákové 
se naučily slova státní hymny a společně 
si ji zazpívaly. Ve třídě paní učitelky Helvi-
chové si pak mohly vyzkoušet, jak funguje 
demokracie v našem státě, a to dost prak-
ticky. Zahrály si na prezidenta, poslaneckou 
sněmovnu a vládu. Další projektový den 
nás čekal v listopadu a byl věnovaný eko-
logické výchově žáků. Žáci se v jeho rámci 
dozvěděli o ochraně zdrojů vody v přírodě 
i o tom, jak vodu lidé znečišťují. V další třídě 
si děti zopakovaly pravidla třídění odpadu 
i důvody, které nás vedou k třídění. Nako-
nec se dozvěděly něco o ochraně rostlin  
a živočichů v České republice a seznámily 
se s národními parky naší vlasti.

Další projektový den byl rozdělen kvůli ne-
moci paní učitelky do dvou dnů. V pondělí 
20. 11. se pustili žáci 1., 3., 4. a 5. třídy do 
vytváření adventní výzdoby, kterou po-
mohli rodičům vyzdobit domov. Zatímco 
třeťáci a čtvrťáci tvořili tradiční i trochu ne-
tradiční adventní věnce, prvňáci a páťačky 
vyráběli adventní výzdobu z dřevěných ko-
láčů. Všem se moc povedla a hrdě si ji od-
nesli domů. Děti z druhé třídy si musely na 
adventní tvoření počkat až do čtvrtka, kdy 

Základní škola Velké Svatoňovice
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Pokračování na straně 10 >>

se jim vrátila paní učitelka. Ze školy si domů 
odnesli andílky z břízy, kteří je provázeli po 
celý adventní čas. 

Slavnostní předávání slabikářů
28. listopadu se prvňáčci dočkali slavnost-
ního předávání slabikářů. Než slabikář do-
stali, museli se naučit číst z Živé abecedy  
a v den předávání splnit záludné úkoly, které 
si pro ně paní učitelka připravila a se kterými 
jim pomáhala děvčata z páté třídy. Pokud 
úkoly splnili a zachránili tak princeznu, do-
stali z rukou náčelníka čtenářů svůj slabikář.

Mikulášská nadílka 5. 12. 2023 
V úterý 5. prosince do školy i školky přišel 
Mikuláš v doprovodu anděla. Čerta s sebou 
nepřivedli, protože ten u nás není potře-
ba. Přesto dětem Mikuláš rozdal odznaky 
podepsané Luciferem. Kromě odznaku 
na děti čekala i sladká odměna. Za to děti 
Mikulášovi zazpívaly nebo řekly básničku. 
Doufáme, že za rok dopadne nadílka po-
dobně – bez zlobivých dětí v pekle.

Adventní výzdoba v obci
Letos v adventním čase se děti ze ško-
ly i školky zapojily do zkrášlování obce.  
Na plotě školy se objevila výzdoba, se 
kterou pomohli dětem rodiče, hlavně 
pan Smeták, paní Diblíková a paní Dita 
Teichmanová. Děti pak v družině, při ho-
dinách pracovní výchovy i v kroužku ke-
ramiky vytvářely ozdoby, které použily při 

výzdobě čtyř vánočních stromků na návsi. 
Ten pátý patřil dětem z mateřské školy,  
a i ty si ho pěkně ozdobily.

Vánoční vystoupení dětí 7. a 8. 12. 2023 
Ve čtvrtek děti potěšily svým vystoupením, 
jako každý rok, seniory z obce. A sklidily 
opravdu velký potlesk. V pátek pak vystou-
pily se svým programem před rodiči. I těm 
se vystoupení moc líbilo.

Děti svůj program začaly nacvičovat již 
na konci září a jejich píle a snaha byla na 
vystoupení vidět. Po slavnostním úvodu 
zazněla v podání dětí ze školy i školy pís-
nička „Půlnoční hodina“, kterou na klavír 
doprovodila paní učitelka Jana a na lesní 
roh hrála Majda Šrejberová. Po ní následo-
val program, který nacvičily děti z mateřské 
školky. Pásmo se skládalo z básniček, písni-
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ček i tance. Děti provedly diváky obdobím 
od „Barborek“ až po Vánoce. Po mateřince 
vtančil na podium anděl, který se snažil 
inspirovat malíře, který stál za plátnem. 
Po tanci následovala písnička Ewy Farné  
v podání žáků 3. a 4. třídy. Písničku dopro-
vodil Kouzelný vánoční film. Pak následoval 
jazykový koutek, ve kterém zazněla úplně 
nová písnička, kterou pro děti z 1., 2. a 5. 
třídy složil Nico. Po jazykovém koutku ná-
sledovala koleda Tichá noc v hudebním 
podání smíšeného zvonkového sboru, do 
kterého se zapojily děti ze školy a školky.  
Po zvonkohře zahrály trojručně na klavír 
Nela Přibylová a paní učitelka Jana. Pak se 
diváci ponořili do pohádky o dracích. Ta-
neční vystoupení si připravili společně žáci 
z 1. a 2. třídy. Jako poslední číslo vánoční 
besídky zazpívaly opět všechny děti a také 
všechny učitelky úplně novou písničku. 

Navíc děvčata z páté třídy svým tancem an-
děla s malířem potěšila seniory v Domově 
seniorů Tmavý důl a v Domově seniorů Be-
ránek v Úpici, kam se se svým vystoupením 
vypravila. V obou zařízeních byla děvčata 
oceněna velkým potleskem a pochvalou.

Výlet do vánoční ZOO 14. 12. 2023 
Stejně jako v loňském roce se vydaly děti 
ze školy na výlet do ZOO ve Dvoře Králo-
vé. Již při vstupu dětem pracovnice ZOO 
vyprávěla zajímavosti ze života psů hyeno-
vitých. Pak děti společně ozdobily vánoč-
ní stromek v blízkosti výběhu tučňáků, na 
které se opravdu těšily. Společně si prošly 
pavilony ptáků, plazů, slonů a další. Většina 
si domů odnášela mobilní telefony plné 
zajímavých fotografií. Těšíme se na další 
zajímavé výlety.

Vánoční posezení s rodiči 19. 12. 2023 
V úterý odpoledne se ve škole sešli rodiče 
dětí a zaměstnanci při příjemném posezení 
u kávy, čaje a občerstvení, které pro rodiče 
přichystaly děti v kroužku vaření. Rodiče 
se velmi dobře bavili, společně si zazpíva-
li písničku z vánoční besídky. Vzájemně si 
všichni popřáli klidné a pohodové vánoční 
svátky a zdraví do nového roku.

Vánoční nadílka ve třídách 21. 12. 2023 
Ve čtvrtek si děti do školy nebraly aktov-
ku. Tentokrát šly do školy jen se svačinou  
a s dárky, které si připravily pro své kamará-

dy. Pod jednotlivými stromečky si rozbalily 
dárky a ty, které byly určené pro děti z ji-
ných tříd, roznesly po škole. Po svačině se 
vydaly děti ze školy i školky na obecní úřad, 
kde společně popřály písničkou zaměst-
nancům veselé Vánoce a hodně zdraví do 
nového roku. Po návratu do školy si děti 
pustily pohádku a pak již na ně čekal oběd 
a začaly prázdniny.

Lyžařský výcvik 

Na lyžařský výcvik se vydaly letos poprvé 
společně děti z mateřské i základní školy. 
Výcvik absolvovaly nově ve ski areálu v Mla-
dých Bukách. Děti lyžování opravdu bavilo 
i přesto, že je čekaly mrazivé dny. Všechny 
děti se v lyžování zlepšily, a navíc se z dětí 
z obou zařízení díky společným zážitkům 
stávají opravdoví kamarádi.

A co nás ještě čeká?
Školáky samozřejmě pololetní vysvědčení. 
Prvňáčci tak dostanou svoje první vysvěd-
čení v životě. Ve stejný den proběhne ve 
škole i projektový den na téma zdraví. Další 
projektové dny budou v únoru – „Šikovné 
ruce“, v březnu – „Velikonoce“ a v dubnu – 
„Lámeme si hlavu“. V únoru zahájíme pro 
předškoláky program zvykání si na školu, 
kdy se jednou měsíčně změní na školáky  
a posadí se do lavic, aby si zvykli na práci  
v lavicích. Předškoláky bude také 11. dubna 
čekat další důležitý krok v životě – zápis do 
1. třídy. Jejich starší kamarádi se na ně již 
teď těší. V březnu se sejdeme opět s rodiči 
při „Jarní tvořivé dílně“. V březnu pak děti ze 
školy a školky společně vystoupí při progra-
mu na Smrtnou neděli a v dubnu si společ-
ně zařádí při „Čarodějnickém reji“.

<< Pokračování článku „Základní škola„ ze strany 9

Ředitelka školy
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Milí čtenáři Zpravodaje, 

zima nám ukazuje svou sílu a příroda ko-
lem nás je právě teď v hlubokém spánku. 
Mraveniště však i v této době žije poměrně 
aktivním životem a intenzivně se připravuje 
na další období.

Na přelomu roku jsme si ale přeci jen do-
přáli spolu s dětmi určité zpomalení a zasta-
vení se. Každoročně nám k tomu pomáhají 
slavnosti a svátky, které nás provází kolobě-
hem roku a připomínají nám, jak důležité 
je udržovat v životě určitý řád a rytmus. 
Jedním z takových zastavení byla Svato-
martinská slavnost v předvečer svátku 
sv. Martina. V markoušovickém kostele se 
sešly rodiny školkových i školních dětí, aby 
společně oslavily tento podzimní svátek. 
Slavnost jsme zahájili společným zpěvem, 
následovalo stínové divadýlko přibližující 
legendu o sv. Martinovi a společné mar-
tinské písničky naladily všechny přítomné 
na následný průvod po vsi. V šeru a mlze 
byla vidět mihotající se světýlka lucerniček 
a slyšet družný hovor, smích i zpěv. Se sou-
sedy jsme se podělili o napečené rohlíčky, 
nechyběl ani dusot koňských kopyt a na-
lezení poztrácených podkoviček v trávě. 
Touto slavností jsme symbolicky vstoupili 
do období světel, které končí až únorovými 
Hromnicemi.

Další příležitostí k setkání rodičů a dětí bylo 
adventní tvoření. Tato akce byla otevřená 
veřejnosti. Do Mraveniště se tak mohly při-
jít podívat i rodiny, jejichž děti zatím školu 
ani školku nenavštěvují. Děti si s pomocí ro-
dičů mohly vyrobit nejen adventní věnce, 
závěsné papírové hvězdy, ale i rozmanité 
vánoční ozdoby. Na adventní tvoření pak 
v dalším týdnu navázala Adventní spirála. 
Tato tradiční slavnost v začátku adventu je 
symbolickým odrazem naší cesty ke světlu 
uvnitř nás. Děti prochází spirálou z chvojí 
v doprovodu anděla, který jim poskytu-
je svou ochranu. Slavnost probíhá v tichu  
a tmě, jen za zpěvu adventních písní a jem-
ného světla svíček. Uprostřed spirály si děti 
rozsvěcí svíčku na svém vlastním svícínku 
a následně prochází spirálou ven, zpět ke 

svým rodičům. Světel v sále tak pomalu 
přibývá a postupně je vidět stále více roz-
zářených očí dětí i dospělých. Slavnost je 
určená především školkovým a mladším 
školním dětem, projít spirálou však bývá 
velkým zážitkem i pro nás dospělé. 

V prosinci se někteří školáci z Mraveniš-

tě také podíleli zpíváním koled na akci 
spojené s rozsvěcením vánočního stromu  
v Markoušovicích a svými výrobky přispěli 
i na místním jarmarku. Adventní čas pak 
byl ve škole zakončený společným vy-
stoupením školáků v markoušovickém 
kostele, jehož atmosféra dodala celé akci 
slavnostní ráz.

Jak to žije v Mraveništi

Pokračování na straně 12 >>
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V sobotu 2. prosince 2023 se v místním 
sále restaurace K-Klub konala již po druhé 
Mikulášská besídka, kterou pořádá spo-
lek KaMaRáT ve spolupráci s obcí Velké 
Svatoňovice. Program byl pestrý a zábav-
ný, takže si každý přišel na své.

O zábavu se postaraly paní učitelky  
z místní mateřské a základní školy, které  
s dětmi tančily společné tance a připravi-
ly i zábavné hry. 

Děti se také mohly těšit na vystoupení 
Klubu loutkářů z Úpice, kteří přijeli se 
svým představením o pejskovi a kočičce.

Na závěr besídky přišel Mikuláš s andělem 
a čerty. Mikuláš byl moc hodný a dětem na-
dělil plné pytle sladkostí. Anděl se na všech-
ny krásně usmíval a čerti si s dětmi zatančili.

Na závěr besídky proběhla pekelná diskoté-
ka, děti řádily jako skuteční čertíci a na některé 
taneční kreace bylo doslova „radost pohledět“.

Besídka se vydařila a všichni si ji moc užili. 
Děkujeme všem, kteří se na její organizaci 
podíleli.

Zvláštní poděkování patří:
• Paním učitelkám z místní mateřské a zá-

kladní školy za krásné vystoupení.
• Klubu loutkářů z Úpice za skvělé před-

stavení.
• Mikuláši, andělovi a čertům za to, že přišli 

a udělali dětem radost.
• Obci Velké Svatoňovice za materiální 

podporu.
• Spolku KaMaRáT za skvělou organizaci.

Děkujeme všem a těšíme se na další Miku-
lášskou besídku v příštím roce!

Mikulášská besídka ve Velkých Svatoňovicích

Za KaMaRáT z.s. H. H.

Za Mraveniště z.s.
Petra Všetečková

Za zmínku stojí i Tříkrálová sbírka, která 
je pro obyvatele Markoušovic příjemným 
vstupem do nového roku umožňujícím 
začít nový rok dobrým skutkem a pomocí 
lidem v nouzi. V letošním roce se do této 
akce zapojilo z Mraveniště šest dětí, které 
se spolu se svým doprovodem ve dvou 
skupinkách vydaly navštívit sousedy a při-
nést do jejich domovů poselství radosti  
a solidarity. Další děti se sbírky účastnily ve 
svých obcích.

Ve škole se blíží konec prvního pololetí, se 
školáky se těšíme na zimní radovánky i vý-
jezd na hory. 

Ve výhledu už jsou ale i jarní události, 
jako tradiční oslavy Masopustu v únoru 
či Velikonoční tvoření na konci března, 
na které vás již předem srdečně zveme. 

A pokud se chcete dozvědět víc o tom, 
čím ještě Mraveniště žije, podívejte se na  
www.domraveniste.cz. Najdete tam prů-
běžně doplňované blogy ze života školních 
i školkových skupinek.

Do nového roku vám přejeme pevné zdraví 
a také hodně radosti, světla a naděje.

<< Pokračování článku „Jak to žije v Mraveništi„  
ze strany 11
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Setkání seniorů

I v letošním roce připravilo vedení obce ve 
čtvrtek 7. prosince tradiční předvánoční se-
tkání seniorů obce.

Vše zahájil pan starosta Viktor Marek a pak již 
nastoupily se svým programem děti z ma-
teřské a základní školy. Připravily pro seni-
ory pásmo koled a vánočních písní i přímo 
gymnastická vystoupení. Pod vedením svých 
učitelek ztrácely postupně nervozitu a ostych. 
Jejich vystoupení se vyznačovala upřímností 
a velkou snahou potěšit všechny přítomné.

Ti se všem vystupujícím odvděčili potles-
kem jak v průběhu, tak na závěr jednotli-
vých vystoupení.

Po dětech předvedly své umění mažoret-
ky ze Svazu žen z Choustníkova Hradi-
ště. Potvrdily, že mažoretkami mohou být  
i ženy dříve narozené a je na ně stejně hez-
ký pohled. I jejich vystoupení, které v po-
čátku provázely drobné technické potíže, 
sklidilo zasloužený potlesk.

Po zakončení vystoupení všech účinkují-
cích bylo podáno připravené občerstvení 
a svou produkci zahájil pan Kábrt se zpě-
vačkou paní Nývltovou z Malých Svato-
ňovic. Nejprve hráli k poslechu a zlepšení 
nálady. Postupně však vyprovokovali něko-
lik posluchačů i k tanci. Škoda jen, že taneč-
ních párů bylo poskrovnu.

Děkujeme vedení obce a organizátorům za 
přípravu tohoto setkání. Vždyť se na něm 
mnohdy potkají ti, kteří se prakticky celý rok 
neviděli. A o tom to je. Sejít se, popovídat si 
a zažít spolu krásné adventní odpoledne.

Vánoční besídka a zpívání  
u vánočního stromu

V pátek odpoledne předvedly své vystou-
pení děti z mateřské a základní školy svým 
rodičům (více se dozvíte v příspěvcích ze 
života škol).

Po skončení besídky byl na přilehlém par-
kovišti u K-Klubu připraven vánoční jar-
mark a zpívání u vánočního stromu. Oproti 
loňskému roku přibylo stánků, kde si mohli 
návštěvníci zakoupit něco na upomínku 
nebo nějaký dárek pro své blízké. Samo-
zřejmě nechyběl ani vánoční punč.

V 17:00 se ujala mikrofonu Lenka Lautscho-
vá a se svým doprovodem zahájila vánoční 

zpěvy. U mnoha písní se tu a tam přidávali 
i návštěvníci. Podvečerní čas na vánočně 
vyzdobeném parkovišti, kterému vévodil 
betlém s Jezulátkem a nasvícené vánoční 
stromy, rychle utíkal.

A když Lenka ohlásila poslední píseň, tak 
se nikomu ještě nechtělo domů. Musela 
přidávat.

Nakonec jsme se rozešli v dobré náladě  
a spokojeni do svých domovů.

Adventní čas

J. D., foto J. D. a J. Š.
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Vánoční strom Markoušovice
Jako každý rok připravil Tým náves Mar-
koušovice rozsvícení vánočního stromu  
s vánočním jarmarkem. Letos vše proběhlo 
v sobotu 9. prosince.

Program, kterému předcházela nezbytná 
příprava – ozdobení vánočního stromu 
na návsi, smontování stánků pro prodejce  
a ostatní materiální zabezpečení, byl zahá-
jen v 15:00 hodin koncertem pana Michala 
Charváta z Vrchlabí, jenž zpíval vánoční pís-
ně Karla Gotta, Václava Neckáře a dalších na-
šich předních zpěváků. Koncert proběhl díky 
vstřícnosti farnosti katolické církve v Úpici  
v kostele sv. Jana Křtitele, který se v tyto svá-
teční dny naplnil hudbou a vděčnými poslu-
chači, jichž se sešlo kolem sto padesáti. Výtě-
žek z dobrovolného vstupného byl předán 
farnosti na zajišťování provozu kostela.

Program pokračoval na návsi vánočním 
jarmarkem. Zde si návštěvníci mohli kou-
pit něco na památku nebo k snědku, či se 
posilnit a zahřát vánočním punčem. Záro-
veň byla v klubovně u sokolovny pro zá-
jemce promítána vizualizace připravované 
rekonstrukce místní sokolovny a prostoru 
kolem ní s důrazem na úpravy kolem ven-
kovního hřiště. 

Děti si mohly v průběhu odpoledne a pod-
večera vyzkoušet vánoční tvoření v našem 
altánu.

Prostě a jednoduše, každý si mohl najít to 
své, nebo jen tak si popovídat s přáteli.

Očekávaným vyvrcholením programu bylo 
samotné rozsvícení vánočního stromu. 
Tomu bezprostředně předcházelo vystou-
pení dětí ze základní školy Mraveniště 
z.s. s pásmem koled. K rozsvícení zahráli 
její žáci na žesťové nástroje. 

Celou akci podtrhlo nádherné zimní 
počasí, a tak nebylo divu, že se na návsi 
sešlo více než 200 návštěvníků, kteří tak 

mohli společně prožít část druhého ad-
ventního víkendu a domů si přinést krás-
nou vánoční náladu.

Poděkování patří organizátorům, kteří od-
vedli kus poctivé práce při přípravě a zajiš-
tění celé akce, a vedení obcí Velké a Malé 
Svatoňovice za zapůjčení stánků a materi-
ální podporu akce.

J. D., foto Jan Špetla
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Místní skupina Českého červeného kříže
Úvodem mi dovolte popřát Vám všechno 
nejlepší, a hlavně pevné zdraví do začína-
jícího roku 2024. Tento rok bude přestupný, 
a tak máme k dobru jeden den, který mů-
žeme využít pro naše aktivity nebo třeba  
i pro relaxaci. 

Závěrečná část roku byla u nás bohatá na 
události. Poslední pátek v listopadu jsme 
uspořádali Povídání o bylinkách s bylin-
kářkou Karolínou Dyrcovou. Dozvěděli jsme 
se spoustu zajímavých informací o sběru, 
zpracování a použití bylinek. Pak nám Ka-
rolína také poradila, jaké bylinky použít na 
naše konkrétní obtíže.  Povídání bylo velmi 
inspirativní. Kdybychom se totiž více zají-
mali o přírodu, a to, s čím nám může po-
moci, nemuseli bychom užívat tak mnoho 
chemických léků. Zájemců o přednášku při-
šlo tolik, že zaplnili celou markoušovickou 
restauraci.  

Hned další den se v ateliéru naší členky 
Kláry Šikové konalo tradiční Věnčení. Klára 
měla připravené nepřeberné množství růz-
ných dekorací a přírodnin, ze kterých bylo 
možné vytvořit nejen adventní věnce, ale  
i různé drobnější ozdoby typické pro před-
vánoční a vánoční čas. Kromě toho připra-
vila pro návštěvníky i voňavý svařák a čaj  
a k tomu něco dobrého. Někteří návštěvníci 
také něco přinesli, takže čas při tvoření pří-
jemně utíkal.  

Na každoročním předvánočním posezení 
členů místní skupiny jsme se letos sešli  
v polovině prosince v příjemném prostředí 
u Aleše Těžkého. I tentokrát jsme posezení 
spojili s výrobou rozmanitých vánočních 
dekorací. Materiálů bylo hodně, takže bylo 
z čeho vybírat a tvořit. Některé dekorace 
jsme pak věnovali členkám, jejichž zdra-
votní stav bohužel neumožňoval, aby se 
tvoření zúčastnily přímo s námi. Měly z nich 
upřímnou radost.     

Co se týká spolupráce s Oblastním spolkem 
v Trutnově, na konci listopadu provedla Do-
zorčí rada kontrolu dokladů a hospodaření 
Oblastního spolku. Vše bylo v naprostém 
pořádku. Na začátku prosince pak proběhla 
schůze Výkonné a Dozorčí rady, které se 
zúčastnila paní Lautschová. 

V současné době už začínáme přemýšlet 
na plánem akcí pro tento rok a připravovat 
Valnou hromadu, která se podle stanov ČČK 
musí konat do konce února. Nadále se bu-
deme účastnit akcí v naší obci a snad nám 

čas a počasí dovolí zorganizovat tradiční 
akce jako výšlap na Velikonoční výstavu do 
Malých Svatoňovic. Závěrem bych chtěla 
ještě poděkovat za podporu a finanční po-
moc jak obci Velké Svatoňovice, tak Oblast-
nímu spolku ČČK v Trutnově. 

Za MS ČČK Markoušovice 
Stáňa Illnerová
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SDH Velké Svatňovice

Kroužek mladých hasičů

Úvodem mi dovolte, jménem svým a jmé-
nem SDH Velké Svatoňovice, popřát všem 
hodně zdraví v novém roce 2024. 

Závěr roku nebývá tak náročný. V tomto 
období jsme se zabývali hlavně údržbou 
vozidel, které čekala technická kontrola,  
a další svěřené výstroje a výzbroje.

V sobotu 3. října jsme se zúčastnili soutě-
že „O Posvícenský koláč“ v nedalekých 
Strážkovicích, kde jsme skončili na krásném 
3. místě.  

23.12. ve 12:00 jsme se účastnili pietní akce 
k uctění památky obětem střelby v Praze.

25.12. v odpoledních hodinách jsme vyje-
li na žádost starosty obce na monitoring 
vodního toku a rybníků v obci.   

Na začátku letošního roku proběhla Výroč-
ní valná hromada sboru, kde jsme zhodno-
tili uplynulý rok a připravili si plán práce na 
rok letošní. První akcí letošního roku bude 
tradiční hasičský ples. Ten se uskuteční  
v sobotu 3. února od 20 hodin. 

Dalšími akcemi, kterých jsme se v loň-
ském roce účastnili společně s dalšími 
spolky a institucemi a budeme se jich 
nejspíš účastnit i letos, jsou dětský den, 
dálkový pochod Babička, Svatováclavská 
pouť. O termínech těchto akcí budete 
včas informováni. 

Postupně se všichni probouzíme z vánoč-
ní hibernace a začínáme se připravovat na 
výzvy letošní sezony. Jako každoročně se 
v chladném zimním období náš kroužek 
schází v místní tělocvičně. Zima nám tak 
dává ideální příležitost věnovat se kromě 
sportovní přípravy také jiným hasičským 
aktivitám. 

Seznámili jsme se například se zásahovým 
oblečením, obtěžkali zásahovou obuv  
a samozřejmě nutností bylo vyzkoušet, jak 
komu sluší přilba. Prohlédli jsme si také vy-
bavení a techniku v naší hasičárně. 

Zajímavou zkušeností byl improvizovaný 
„polygon“. Hasiči v polygonu cvičí pohyb 
v neznámém prostoru s nulovou viditel-
ností. Po tělocvičně bylo tedy rozmístěno 

hadicové vedení a každý musel se zaváza-
nýma očima jenom po hmatu postupovat 
po hadici až do zdárného cíle. Ale nebylo 
to jen tak, na trase číhaly různé překážky  

Petr Hepnar ml.  
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SDH Markoušovice

Už na jaře se místní spolky ČČK, Sokol 
a náš spolek domluvily, že na podzim uspo-
řádáme společný výlet. V sobotu 7. října 
2023 jsme tedy vyrazili na výlet na Mo-
ravu, spojený s návštěvou vinných sklípků 
v Perné. Součástí výletu byl oběd ve Ždáru 
na Sázavou a také prohlídka místního kláš-
tera. Odpoledne jsme dorazili do vinařství 
rodiny Kosikových v Perné, kde jsme se 
ubytovali, a následovala degustace vína 
v blízkém sklípku. 

Dále jsme se v říjnu podíleli na akci ČČK 
Halloweenské odpoledne s „dýňová-
ním“. Tato akce se konala 21. října na návsi 

v Markoušovicích. Počasí se vydařilo a dětí 
bylo jako smetí. Kromě dlabání a zdobení 
dýní, které bylo možné zakoupit na místě, 
si děti mohly v průběhu odpoledne projít 
halloweenskou stezku s úkoly a po setmění 
i strašidelnou stezku. Když zašlo sluníčko, 
přišel na řadu svařák na zahřátí. 

Bylo také na čase udělat velký úklid v ha-
sičské zbrojnici. Sešli jsme s v menším po-
čtu členů a vzali jsme to od střechy dolů. 
Ti, co vydrželi až do konce, dostali jako od-
měnu grilované kuřátko, které se tam po 
celou dobu točilo na grilu. 

Poslední akcí byla mikulášská obchůzka, 
při které jsme navštívili 14 rodin v Markou-
šovicích a Velkých Svatoňovicích. 

Na začátku nového roku jsme uspořáda-
li výroční valnou hromadu v Sokolovně. 
Zúčastnili se jí skoro všichni stávající čle-
nové, ale také jsme přivítali 7 nových čle-
nů. Jeden z našich členů právě slavil kulaté 
sedmdesátiny, a tak jsme mu pogratulovali 
a předali drobný dar. 

Hned v únoru máme v plánu uspořádat 
dětský karneval. 

Petr Hrubý

H. K.

v podobě židlí, míčů a dalšího vybavení tě-
locvičny a sem tam nějaký ten uzel nebo 
křížení hadic.

V neposlední řadě, protože opakování je 
matka moudrosti, jsme si připomněli první 
pomoc, a to především resuscitaci. 

Závěrem bych jen všem čtenářům chtěla 
popřát šťastný a úspěšný nový rok 2024. 

2x

30x
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Dušičkový turnaj

25. listopadu se v markoušovické sokolov-
ně uskutečnil tradiční Dušičkový volejba-
lový turnaj.

Letos v nezvyklém termínu – místo první-
ho se konal poslední listopadový víkend.

Termín byl ovlivněn křížením se s dalšími 
akcemi těch, kteří tradičně na náš turnaj 
jezdí. Přes naši snahu vyjít jim vstříc se na-
konec přihlásila čtyři družstva, ale jedno 
den před konáním turnaje svou účast pro 
nemoc odhlásilo.

To však nevadilo těm, kteří se dostavili. Roz-
hodli jsme zahrát si dvoukolově, ať z toho 
něco máme. Již v prvním kole se začal rýso-
vat favorit a druhé kolo to potvrdilo.

Zvítězilo družstvo z Havlovic, na druhém 
místě se umístili domácí z TJ Sokol Markou-

šovice a na třetím místě družstvo z Velkých 
Svatoňovic. Pro všechny však bylo nejdůle-
žitější, že společně aktivně strávili sobotní 
den a trochu si protáhli těla, aniž by se ně-
kdo zranil.

Organizátorům patří dík a jistě se v hojněj-
ším počtu sejdeme na Josefovském turnaji 
v březnu. 

J. D. a Z. Š.

TJ SOKOL Markoušovice

L. Š. a J. D.

TJ Sokol Velké Svatoňovice
Co dělají Starý Westy?

Jak jste většinou zjistili, náš soubor po co-
vidovém období již neobnovil svá taneční 
vystoupení. Již se nescházíme k našim dří-
vějším tréninkům, ale nerozešli jsme se. Jen 
se projevuje stáří a nemoci. 

Svou činnost jsme přenesli do jiné oblasti. 

V předvánočním období jsme dne 12. pro-
since společně vyrazili do Vrchlabí do nově 
otevřeného muzea Krkonoš v bývalém 
vrchlabském klášteře. Když nám objednaný 
průvodce řekl, že rychlá prohlídka trvá cca 
2 hodiny, trochu nás to zarazilo, ale odhod-
láni jsme se dali do prohlídky.

Postupně jsme se seznamovali s Krkonoše-
mi. Začali jsme jejich vývojem od dob dáv-

no minulých až po dnešní dny a poté přešli 
na život v nich. Vše probíhalo tak přirozeně, 
že když jsme došli na konec, ani nám ne-
přišlo, že jsme prohlídkou strávili více času 

než avizované dvě hodiny. Přitom jsme si  
v duchu říkali, co jsme ještě nestihli a co by 
stálo za podrobnější pohled. 

Zkrátka a dobře, návštěva tohoto nového 
a moderně ztvárněného muzea s celou řa-
dou audiovizuálních projekcí, které si sám 
návštěvník volí a vyhledává, je běh na del-
ší trať. Mnohé to bude patrně inspirovat  
k opakovaným návštěvám.

Po společné prohlídce jsme ještě vyrazili na 
vánočně vyzdobené vrchlabské náměstí. 
Koupit si něco na památku, zajít si na kávu 
a pak již jen cesta domů.

Děkujeme organizátorům a těšíme se na 
shledanou u dalších akcí.
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J. D.

Tři králové
Tradičně si v naší obci svátek Tří králů při-
pomínáme sbírkou ve prospěch charity. 

Sbírka se postupně rozrůstá a v sobotu 
6. ledna vyrazilo na obchůzku celkem 
osm skupin Tří králů. Dvě v Markoušo-
vicích a šest ve Velkých Svatoňovicích. 
Vedle toho byla zřízena dvě pevná mís-
ta – na obecním úřadu a v kanceláři 
zemědělského družstva, kam se mohlo 
přispívat až do 14. ledna.

Celkem dárci přispěli částkou 39 640 Kč. 
Výtěžek sbírky byl předán Charitě Čer-
vený Kostelec.

Děkujeme všem dárcům, kteří nezapo-
mínají na ty nejpotřebnější, a přede-
vším těm, kteří celou sbírku v naší obci 
zajišťovali.

J. Š.

Lukostřelecký oddíl TJ Sokol 
Velké Svatoňovice

Od září 2023 se k nám do lukostřeleckého 
oddílu přihlásili další zájemci o lukostřel-
bu. Čtyři děti i další dva dospělí. Schází se 
nás nyní pravidelně každé úterý devět lu-
kostřelců. Noví členové bez vybavení si nej-
dříve vyzkoušeli lukostřeleckou techniku 
a střelbu se zapůjčenými luky a jelikož je 
střelba opravdu bavila, rozhodli se s námi 
scházet pravidelně i nadále. Po krátké době 
si pořídili své vlastní střelecké vybavení. 
Určitě vás napadá otázka – na kolik to přijde? 
Základní vybavení včetně cvičného refl exní-
ho luku přijde na cca 3 500 Kč – 4 000 Kč.

Tj Sokol nám přispěl na sestavení další ter-
čovnice, takže jsme se mohli roztáhnout 
přes celou šíři tělocvičny a střílíme nyní sou-

běžně na tři terče. Abychom se lépe vešli, 
chodí mladí začínající lukostřelci již od 18:30 
a dospělí se přidávají až po 19. hodině.

Poslední trénink v loňském roce 2023 jsme 
zakončili předvánoční střelbou na uprave-
né terče s vánočními motivy a kolegyně 
přinesla i vánoční osvětlení. Za doprovodu 
vánočních koled jsme takto slavnostně za-
končili minulé střelecké pololetí.

Doufám, že nás bude lukostřelba i nadá-
le bavit a že se zdokonalíme natolik, že se 
někteří z nás budou moci v budoucnu zú-
častnit některé z ofi ciálních lukostřeleckých 
soutěží a reprezentovat tím TJ Sokol Velké 
Svatoňovice i mimo hranice naší obce .

Pro zajímavost uvádím seznam s vy-
světlením pojmů základního vybavení 
lukostřelce:

Terčovnice – stojan s hmotou, která absor-
buje energii vystřeleného šípu a šíp efektiv-
ně zastaví.

Terč – většinou na papíře 
nakreslené kruhy, jak je všich-
ni jistě známe – my používá-
me FITA terč pro dráhovou 
lukostřelbu: žlutý střed a po-
tom vždy po dvou kruzích 
červenou, modrou, černou a 
bílou barvou.

Chránič prstů, rukavička nebo „pacička“
– chránič tří prstů, které drží a vypouštějí 
tětivu.

Chránič předloktí – chrání 
ruku před zásahem těti-
vy při vypouštění, tětiva 
umí jinak dělat parádní 
modřiny.

Cvičný refl exní luk – luk, který má rame-
na na koncích obráceně ohnuta, skládá se 
většinou ze středu a dvou ramen z lami-
nátu s dřevěným jádrem namontovaných 
na střed a z tětivy vyrobené ze svazku spe-
ciálních vláken s omotávkou na koncích 
a na středu, kde se zakládá šíp.

Základka – opěrka šípu na středu luku.

Šíp – skládá se z kovo-
vého hrotu, trubky šípu 
(karbon, dural  nebo 
dřevo), končíku (plastový 
konec, který drží šíp na 
tětivě při nátahu) a kor-
midla většinou plastové, 
ale používají se i z kroca-
ního peří.

Toulec – pouzdro na 
opasek nebo na záda 
pro nošení šípů.

Stojánek na luk – stojánek na odložení 
luku, aby se neválel na zemi nebo nepřeká-
žel při vytahování šípů z terčovnice.
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Policie ČR varuje a radí
JAK NENALETĚT PODVODNÍKOVI
I policisté v Úpici dokumentují různé pří-
pady podvodů, jejichž způsobená škoda se 
často přibližuje ke statisícům. Existuje řada 
bezpečnostních pravidel, kterými se lze ří-
dit, aby se člověk nestal obětí podvodu.

Podvodníci jsou velmi přesvědčiví a velice 
obratně manipulují s obětmi. Mají dokonale 
vymyšlené scénáře a svou oběť vystaví časo-
vému presu a obavě, že přijde o své finance.  

KLASICKÉ PODVODY
Dochází k nim na internetových portálech 
Bazoš, Vinted, SBazar, Aukro, Marketplace  
a podobně. Pachatel inzeruje zboží za výhod-
nou cenu, přičemž mu kupující předem za 
zboží zaplatí. Pachatel inkasuje částku, zboží 
neodesílá, je nekontaktní nebo v „lepším pří-
padě“ odesílá něco jiného (zelí, kameny...).

Jak se bránit?
Neposílejte peníze NIKDY předem, případ-
ně volte osobní převzetí.

REVERZNÍ PODVODY
Opět k nim dochází jako u klasických pod-
vodů na internetových portálech. Poško-
zený nabízí zboží a pachatel reaguje, že 
ho koupí, a směřuje provedení obchodu 
přes zásilkovou službu Fedex, DPD apod. 
Okamžitě poškozenému posílá odkaz s le-
gendou zaslání finančních prostředků pro-
dávajícímu.

Poškozený do odkazu zadává informace ke 
své kartě či účtu, čehož pachatel zneužije  
a ihned mu „vykrade“ účet.

Jak se bránit?
Proveďte s kupujícím hovor a domluvte se 
na zaslání financí předem nebo si domluv-
te osobní předání. 

Nikdy neklikejte na zaslané odkazy, ani ni-
kam nevyplňujte přístupové údaje ke své-
mu účtu, či údaje k platební kartě.

INVESTIČNÍ PODVODY
Jedná se o lákavé reklamy či články o inves-
tování do akcií a kryptoměn s vidinou zaru-
čeného jednoduchého, a hlavně vysokého 
zhodnocení (výdělku).

Poškozený reaguje na reklamu na webu či 
sociální síti – kliknutím dojde k přesměro-
vání na web, kde zadává své jméno a tele-
fon. Pachatel volá coby investiční pracovník  
a nabízí pomoc „jak investovat“.  Dále pře-
svědčí oběť o nutnosti instalace programu 
(Anydesk) na vzdálenou správu PC a založe-
ní bitcoinové peněženky. Přiměje poškoze-
ného k přihlášení do svého internetového 
bankovnictví, načež začíná s převody peněz!

Jak se bránit?
Nic nesjednávejte po telefonu, neinstalujte 
si do svého počítače pachatelem doporu-
čené aplikace a programy a neumožňujte 
mu vzdálený přístup ke svého PC.

FALEŠNÝ BANKÉŘ
Falešný bankéř volá poškozenému coby 
pracovník banky s legendou napadení 

účtu, případně neoprávněné platby.

Manipuluje oběť k převodu peněz na „za-
bezpečený“ účet banky nebo vložení pe-
něz do bitcoinmatu. Tvrzení bankéře je 
podpořeno tvrzením fiktivního policisty, 
který poškozenému potvrdí, že případ již 
řeší na základě oznámení od banky a nabá-
dá k postupu dle bankéře. 
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Jak se bránit?
Nenechte se zastrašit výhružkou ztráty pe-
něz, nenechte se dostat pod časový tlak 
a raději hovor ukončete. Ověřte si skuteč-
nost osobně či telefonicky u své banky.  

AMERICKÝ VOJÁK
Pachatel si na sociálních sítích vybere svou 
oběť, zašle jí žádost o přátelství a před-
staví jako americký voják z Afgánistánu, 
či francouzský lékař z Alžírska a naváže 
s poškozeným komunikaci přes Messen-
ger, WhatsApp. Předstírá romantické úmy-
sly vůči poškozenému k získání důvěry 
a následnému získání fi nancí pod falešnou 
záminkou. Po navázání emočního vztahu 
oběti sdělí, že získal velké peníze a rád by je 
zaslal někomu, komu věří s příslibem osob-
ního setkání a společného života. Následují 
problémy s doručením zásilky, které jsou 
spojeny s platbami, které hradí oběť.

Jak se bránit?
Nevěřte virtuálním známostem – fotogra-
fi e na profi lech jsou falešné, nezasílejte 
fi nanční prostředky neznámým osobám, 
které neznáte osobně.

Por. Šárka Pižlová Dis.
Krajské ředitelství policie 
Královehradeckého kraje

Oddělení tisku

3. února od 10:00 Průvod masek Markoušovicemi 

 od 20:00 v K-Klubu Hasičský ples, 
k tanci a poslechu zahraje Michal Maisner 

10. února od 19:00 v K-Klubu Divadlo bez zábran
Trutnov – Tajemství staré bambitky

13. února od 15:00 pořádá spolek Mraveniště 
Masopustní oslavu s průvodem 

17. února od 14:30 v sokolovně v Markoušovicích 
pořádá SDH Dětský karneval

22. února  od 18:30 v malém sále K-Klubu přednáška 
Petra Voldána o jeho cestách po Vietnamu

24. února od 15:00 v K-Klubu pořádá spolek KaMaRáT 
Dětský karneval

2. března od 20:00 hod v K-Klubu Obecní ples, 
k tanci a poslechu zahraje HF Band

7. března od 18:30 v malém sále K-Klubu přednáška 
pana Janečka Na kole do Moskvy

9. března od 10:00 na návsi Markoušovické sousedské 
vepřové hody

16. března od 19:00 v K-Klubu Divadlo – soubor J. K. Tyla
z Meziměstí s hrou Pánský Krejčí

24. března  od 14:00 vítání jara – Vynášení smrtky 
od K-klubu

31. března od 20:00 v sokolovně v Markoušovicích 
pořádá SDH Nedělní velikonoční zábavu

30. dubna od 16:00 Průvod čarodějnic od zbrojnice 
SDH Markoušovice

 od 17:00 na návsi v Markoušovicích Stavění 
máje a pálení čarodějnic

11. května od 7:00 start pochodu Babička 2024 na hřišti 
ve Velkých Svatoňovicích

Změny termínů jsou vyhrazeny, bližší informace 
o jednotlivých akcích najdete na vývěskáchPřipravované akce
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L. Š.

Přednášky, besedy a divadla v K-Klubu
V podzimních a zimních měsících pro naše 
spoluobčany zajišťujeme cestovatelské  
a naučné přednášky spojené s besedou 
s přednášejícími. Pro tyto akce jsme zvolili 
čtvrtky od 18:30 hod. v malém sále K-Klubu.

Snažíme se zvát zajímavé cestovatele  
a další přednášející. Pár slov o tom, co jsme 
zajistili v posledním období:

Jako první vzpomenu přednášku o Maro-
ku konanou ve čtvrtek 26. října, kdy k nám 
opět přijel náš dobrý známý, pan Zdeněk 
Nývlt, cestovatel z Červeného Kostelce.

Tentokrát nám přišel vyprávět o své cestě 
po Maroku. Beseda byla doplněna auten-
tickými filmy a originální marockou hud-
bou. Jako vždy všechny přítomné svým vy-
právěním zaujal.  Jakmile si pro nás připraví 
něco nového, rádi ho opět přivítáme. 

Další byla 9. listopadu přednáška O meteo-
rologii, kterou si připravil náš místní občan, 
pan Tomáš Prouza. Přišel nás seznámit  
s taji počasí v našem kraji. Již v názvu před-
nášky se pochlubil, že jeho dlouholetý ko-

níček (více než 30 let), pozorování počasí, 
se stal i jeho povoláním. Zaujal i tím, že nás 
seznámil s přístroji, které se v meteorologii 
používají, a jak zapisuje všechny poznatky.  
Také nám připomněl extrémy počasí, kte-
ré nás v minulých letech postihly. Nako-
nec nám řekl i pár slov o jeho pozorování 
bohuslavické čapí rodinky. Slíbil, že nám  
o nich v příští besedě poví více.  Na podzim 
se tedy budeme opět těšit na novinky z je-
jich života.

23. listopadu mezi nás přišel už téměř 
místní občan, cestovatel PaedDr. Libor 
Turek. Velice poutavě nám vyprávěl o své 
dobrodružné cestě Nepálem.  Vše doplnil 
promítnutím nádherných snímků z nejvyš-

ších hor světa, kam se vydal za výstupem 
na Mount Everest.  V závěru besedy nám 
pustil zajímavé melodie z těchto krajů.    
Na podzim se můžeme těšit na další bese-
du s tímto cestovatelem.

Pro divadelní představení je zvolena vždy 
sobota ve velkém sále K-Klubu. Jednotlivá 
představení předvádějí amatérské divadel-
ní souboru z bližšího i vzdálenějšího okolí.

V posledním období u nás hostovaly dva 
soubory.

Jako první sehrál divadelní soubor „DS 
Nuda na tahu“ z Červeného Kostelce  
v sobotu 14. října v sále K-Klubu úspěšnou 
veselohru pod názvem „Don Q a děvka 
nebeská“. Nejvíce pobavila v hlavní roli 
paní Naďa Eflerová. S panem Vlastíkem 
Klepáčkem bavili diváky téměř dvě hodiny. 
Představení zpěvem a hrou na kytaru pěk-
ně doplnili manželé Demlanovičovi. Domů 
se diváci rozcházeli s pocitem příjemně 
stráveného večera. Budeme se těšit na příš-
tí návštěvu tohoto souboru.

Druhé představení, tentokráte 11. listo-
padu, sehráli ochotníci ze Svobody nad 
Úpou. Tento soubor vystupuje s autorskými 
hrami, které jim napíše a režíruje paní Pavla 
Tůmová. Tentokrát předvedli divadelní hru 
„U popelnic doleva“. Veselohra se vtipně 
zabývala současnými poměry mezi lidmi – 
naoko přáteli – a co se jim může přihodit.  
Hra většinu diváků pobavila, proto se těší-
me na další návštěvu tohoto souboru. 
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Měření a pozorování počasí ve Velkých Svatoňovicích
Amatérská meteorologická stani-
ce se nalézá na Valech u č. p. 277. 
V nepřetržitém provozu je od květ-
na 1993, od 8. května 2010 je měření 
částečně automatizováno.  Webo-
vé stránky se zpracovanými výsled-
ky měření a pozorování naleznete na 
adrese www.meteosvatonovice.cz. 
Od 22. prosince 2018 jsou nově dostup-
ná online data s pětisekundovou aktu-
alizací na stránce www.meteosvato-
novice.cz/meteo/, spolu se spoustou 
statistik vycházejících z automatizova-
ného měření.

Jaké počasí panovalo ve 
IV. kvartálu roku 2023?

Počasí poslední čtvrtiny roku 2023 se neslo 
ve znamení nadprůměrných teplot a vy-
datných srážek. Teplotně se normálu při-
blížil pouze listopad, říjen a prosinec byly 
měsíce abnormálně teplé, ačkoliv se nám 
extrémy většinou vyhýbaly. Srážkově nor-
mální byl říjen, zato listopad s prosincem 
lámaly v tomto ohledu rekordy. Vyššími 
teplotami opožděný konec podzimu sice 
umožnil prodloužení venkovních prací, vo-
dou nasáklá půda však následně leckde ne-
dovolila pozdní rytí či orbu. Vyjma poslední 
bouřky počátkem října a “divokého” počasí 
před vánočními svátky bylo toto období 
převážně klidné.

Říjen s průměrnou měsíční teplotou 
+10,1 °C (odchylka +2,4 °C) obsadil tře-
tí příčku mezi nejteplejšími říjny od roku 
1996 (po letech 2000 a 2001). V jeho prů-
běhu nám jen zcela těsně unikl rekord-
ně pozdní výskyt letního dne. Maximální 
denní teplota 3. října v 15:51 SELČ dosáhla 
hodnoty +24,9 °C. Naopak měsíční mini-
mum bylo naměřeno 18. října v 7:00 SELČ, 
mělo hodnotu -3,1 °C. První mráz pod-
zimu nastal 17. října, celkem se vyskytly 
3 mrazové dny. Srážky vypadávaly v prů-
běhu 19 dní, ve všech případech se jed-
nalo o déšť. Jejich celkový měsíční úhrn 
dosáhl 63,6 mm (99 % normálu). Překvapi-
vá byla poslední bouřka roku dne 3. října. 
Ta byla spojena s přechodem studené 
fronty, který ukončil abnormálně teplé 
období. V bouřce samotné spadlo 9,8 mm 
srážek a byla doprovázena nárazem větru 
SZ směru o rychlosti 15,6 m/s. Jednalo se 
o druhý nejsilnější poryv větru během ce-
lého roku. Tlak vzduchu poklesl 20. října až 
na 985,7 hPa.

Listopad byl měsícem teplotně umírně-
ným, s teplejším počátkem a chladným kon-
cem, kdy se o vládu poprvé přihlásila zima. 
Průměrná měsíční teplota +4,0 °C (odchyl-
ka +0,7 °C) mu přisoudila 14. příčku mezi 
nejchladnějšími listopady za posledních 
27 let. Přinesl nám 9 dní mrazových a 3 dny 
ledové. Teploty se v jeho průběhu pohy-
bovaly mezi +13,6 °C (2. listopadu ve 20:04 
SEČ) a -11,1 °C (21. listopadu ve 2:02 SEČ). 
Neoddiskutovatelným rekordmanem se 
však stal na poli srážek. Voda v kapalném 
i pevném skupenství padala z oblohy v 29 
dnech z 30. Hladina srážkoměru se na kon-
ci měsíce zastavila na hodnotě 112,8 mm 
(255 % normálu). Takto vysoký úhrn nebyl 
od počátku měření v roce 2008 nikdy za-
znamenán mimo období mezi květnem 
a srpnem (o samotném listopadu nemlu-
vě). V druhé polovině měsíce začaly teploty 
častěji klesat pod bod mrazu, první smíše-

né srážky se objevily 18. listopadu. O den 
později pokryla zem první nesouvislá vrstva 
sněhu. Od 25. listopadu začalo sněhu dále 
přibývat, na konci měsíce dosáhla jako vrst-
va výšky 12 centimetrů. Silnější vítr v listopa-
du příliš nefoukal, i když výkyvy tlaku vzdu-
chu byly poměrně výrazné. Minimum kleslo 
až na 983,1 hPa dne 5. listopadu, měsíční 
průměr tlaku vzduchu 1006,3 hPa byl na lis-
topadové poměry taktéž rekordně nízký. 

Prosinec oživil naději na bílé Vánoce, tu 
však zhatila tradiční sváteční obleva. V prv-
ní dekádě měsíce pokračovalo chladno 
z konce listopadu, přerušené slabším otep-
lením. Před vánočními svátky proběhla 
epizoda velmi turbulentního počasí, při 
které se stihlo prostřídat snad vše, co po-
slední měsíc roku dokáže nabídnout. Zažili 
jsme tak sněžení, vichřici, prudké oteplení, 
vydatný déšť s oblevou a následnou po-

Pokračování na další straně >>
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vodní. Na konci roku znovu padaly teplotní 
rekordy. Průměrná měsíční teplota +2,0 °C 
(odchylka +2,9 °C) zařadila loňský prosi-
nec na 4. místo mezi nejteplejšími od roku 
1996. Zaznamenali jsme 16 dní mrazových 
a 6 dní ledových. Nejnižší teplota byla na-
měřena 1. prosince v 1:14 SELČ, a to -9,3 °C. 
Nejtepleji bylo naopak 25. prosince, kdy ve 
12:14 SEČ vystoupala rtuť teploměru až na 
hodnotu +10,2 °C (nový rekord pro tento 
den). Srážkově nezůstal prosinec příliš po-
zadu za listopadem, v průběhu 24 srážko-
vých dnů spadlo 96,6 mm srážek (177 % 
normálu). Opět se jednalo o rekordní hod-
notu pro tento měsíc od roku 2008. Sou-
vislá sněhová pokrývka existovala po dobu 
14 dní a svého maxima 15 cm dosáhla 
v časných ranních hodinách Štědrého dne. 
Do večera však kvůli rychlé oblevě ležela 
již jen nesouvislá vrstva sněhové břečky. 
Prudké oteplení doprovázené vydatnými 
srážkami způsobilo rychlé tání a vzestupy 
hladin toků. Markoušovický potok dosáhl 
okolo půlnoci na 25. prosince 2023 1. SPA 
(výška hladiny 85 cm), Úpa později 2. SPA 
a Labe na celém svém horním toku 3. SPA. 
Vývoj počasí byl následující: 21. 12. – trvalý 
déšť (22,6 mm), 22. 12. – přechod k smí-
šeným srážkám (3,4 mm, večer přibližně 
1 cm sněhu), 23. 12. – sněžení (7,6 mm, večer 
13 cm sněhu), 24. 12. – smíšené srážky 
a následně vydatný déšť (21,9 mm, po půl-
noci 15 cm sněhu, večer již pouze nesou-
vislá pokrývka), 25. 12. – doznívající déšť 
(0,9 mm, zbytky sněhu od 600 m n.m.). 
V tomto období se též opakovaně vyskyto-
val silný vítr, nárazy o rychlosti 11,2 m/s SZ 
směru byly naměřeny 22. i 23. prosince. Vítr 
často souvisel s výrazným tlakovým gradien-
tem, extrémy tlaku vzduchu se pohybovaly 
mezi 1039,1 hPa (16. 12.) a 984,0 hPa (21. 12.).

Jaký byl z meteorologického 
hlediska rok 2023 a jaké zají-
mavosti nám přinesl?

Průměrná roční teplota +9,5 °C zařadila 
loňský rok na dělené 2. nejteplejší místo od 
počátku měření v roce 1996, a to společně 
s rokem 2014 za historicky nejteplejším ro-
kem 2018. Celková odchylka od dlouhodo-
bého průměru činila +1,4 °C. Pouze duben 
a květen byly měsíci teplotně podprůměr-
nými, všechny ostatní měsíce byly proti 
dlouhodobému normálu teplejšími.

Letní i zimní půlrok se přesto obešly bez 
teplotních extrémů. Nejteplejším dnem 
roku byl 15. červenec, kdy teplota v 16:12 
SELČ vystoupala na +33,6 °C. Neproběhly 

žádné výraznější vlny veder, pouze několik 
teplejších období v červenci a srpnu. Cel-
kem se vyskytlo 56 letních a 9 tropických 
dní. Ve srovnání s rokem 2022 jich bylo o 10 
více, respektive o 1 méně. První letní den 
nastal 1. června, tropický pak 20. června. 
Tropickou noc jsme nezažili, ačkoliv k ní ve 
dvou případech bylo velmi blízko. Posled-
ní letní den jsme si mohli užít ještě 28. září, 
počátek topné sezóny až v polovině října byl 
s ohledem na ceny energií více než vítaný.

V zimním půlroce jsme zaznamenali 89 dní 
mrazových a 15 dní ledových (vůči roku 
2022 tedy o 9 méně, respektive 9 více). Ab-
solutního teplotního minima -14,9 °C bylo 
dosaženo 7. února v 7:18 SEČ. Arktický den 
nebyl zaznamenán žádný. Na jaře naposledy 
mrzlo 28. dubna (květnoví „zmrzlí muži“ ten-
tokrát nedorazili), přízemní mrazík zazlobil 
ještě 9. května. První podzimní mráz dorazil 
až 17. října (přízemní pak o dva dny dříve).

Celoroční úhrn srážek dosáhl 799,6 mm, 
což odpovídalo 115 % dlouhodobého 
průměru. Od počátku měření v roce 2008 
se jednalo o druhý rok s nejvyšším namě-
řeným srážkovým úhrnem (po roce 2010). 
Většina srážek spadla v závěru roku, defi cit 
v zásobách povrchových i podzemních 
vod z minulých let byl zcela eliminován. 
V průběhu roku se vyskytly srážky v 231 
dnech. Nejdeštivějším měsícem byl sr-

pen (124,2 mm), naopak nejsušším září 
(22,1 mm). Sušší měsíce se vyskytovaly 
především na přelomu jara a léta. Nejdeš-
tivějším dnem roku se stal 6. srpen, v jehož 
průběhu spadlo 32,5 mm deště. 

Souvislá sněhová pokrývka ležela ve Svato-
ňovicích po dobu 45 dnů a maxima 15 cm 
dosáhla její výška v časných ranních hodi-
nách 24. prosince. 

Z hlediska bouřek byl rok 2023 lehce 
nadprůměrným – vyskytlo se 56 jednotli-
vých bouřek v 36 dnech. Nejsilnější bouř-
ky jsme zaznamenali 17. června (kroupy 
5 mm), 17. července v noci (14,3 mm srážek), 
25. července (10,4 mm srážek), 29. červen-
ce (náraz větru 10,3 m/s) a 3. října (náraz vě-
tru 15,6 m/s a 9,8 mm srážek). První bouřka 
v roce nastala 25. března, poslední pak 
3. října. 

Nejsilnější náraz větru byl naměřen 4. úno-
ra, a to 18,3 m/s SZ směru ve 3:23 SEČ.

<< Pokračování článku „Měření a pozorování počasí“ ze strany 23

T. Prouza

Meteorologické zajímavosti

1. ledna – velmi vysoké teploty (denní 
maximum +12,1 °C)

21. ledna – sněžení a silný vítr (náraz až 
13,0 m/s)

4. února – vichřice s nárazem větru 
18,3 m/s (tlaková níže Pit)

23. června – velmi teplá noc (minimál-
ní ranní teplota +19,7 °C)

16. července – velmi teplá noc (mini-
mální ranní teplota +19,4 °C)

19. července – „mini“ supercela s trom-
bou nad Bohuslavicemi

6. srpna – vydatné srážky (32,5 mm za 
den)

14. srpna – elektricky velmi aktivní 
noční bouřka

3. října – velmi teplý den (maximum 
+24,9 °C) a výrazná bouřka (náraz větru 
15,6 m/s)

30. listopadu – srážkově velmi bohatý 
měsíc (112,8 mm)

25. prosince – vydatné srážky, sněžení 
a následná obleva s povodněmi

Přepad Batňovického rybníka 25. 12. 2023.


